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La jumătatea zilei indicele BET al Bursei de
Valori Bucureşti a scăzut cu 8,6%, la 7.695 de
puncte, piaţa de capital pierzând în câteva ore
tot ce a acumulat de-a lungul acestui an, pe
fondul măsurilor fiscale anunţate de Guvern.

Bursa de Valori Bucureşti a anunţat, printr-
un comunicat de presă, că a luat notă de
efectele negative reflectate în scăderi
importante ale indicilor bursieri ca urmare a
proiectului de OUG anunţat recent de către
Guvern.

Piaţa de capital locală, în care activează
companii româneşti ce reprezintă valoric peste
10% din Produsul Intern Brut al României, a
intrat într-o zonă care poate pune în pericol
perspectivele de dezvoltare viitoare, incluzând
aici şi o eventuală promovare a bursei la
statutul de piaţă emergentă.

Investitorii urmăresc cu deosebită atenţie
acţiunile decidenţilor politici ce influenţează
mediul economic şi evoluţia companiilor listate,
un aspect major în cadrul procesului
investiţional fiind dat de predictibilitatea şi
stabilitatea legislativă.

Analiştii spun că piaţa de capital a pierdut
înttr-o singură zi tot ceea ce s-a acumulat în
2018, aceasta fiind cea mai importantă scădere
din istoria bursei din cauza unui eveniment
intern.

Conform calculelor Ziarului Financiar,
companiile din structura indicelui principal BET
înregistrau la ora 12:00 o valoare de piaţă de
circa 65 miliarde de lei, în scădere cu 6 miliarde
de lei faţă de închiderea de marţi seară, ceea
ce înseamnă că doar în câteva ore de
tranzacţionare, miercuri, acestea au pierdut
8,6% din capitalizare.

Cele mai afectate companii sunt în
continuare cele din energie şi băncile, cu Banca
Transilvania (indice TLV) apropiindu-se
periculos de scăderea de 15% care duce la
oprirea tranzacţiilor.

La ora 13:12, Banca Transilvania a
anunţat, pe BVB, că „limita inferioară de variaţie
pentru TLV” a fost „setată la 25%”.

Banca Transilvania a scăzut la ora
transmiterii ştirii cu 14,89%, BRD cu 11,23%,
Sphera Francise Group cu 11,48%, Romgaz cu
8,57%, Transgaz cu 4,22%, OMV petrom cu
9,22%, Conpet cu 4,70%.

În cea mai săracă țară din Europa,
băncile fac profitul cel mai mare

Pe de altă parte, ministrul de Finanțe,
Eugen Teodorovici, afirma că este pe deplin
argumentat ca această taxă să fie numită “taxă
pe lăcomie”, ea fiind menită să protejeze
interesele cetăţenilor români, şi a subliniat că
băncile preferă să cumpere titluri de stat.

“Este pe deplin argumentat dacă denumim
această taxă ca taxă pe lăcomie, pentru că,
dacă ne uităm la zona bancară din România şi
pot da câteva elemente pentru a vedea de ce
această propunere este făcută de Guvern şi
este o propunere care să protejeze românul,
pentru că obligaţia noastră ca guvernanţi este
să protejăm interesele cetăţeanului din
România. În România, expunerea pe titluri de
stat în zona bancară este a doua cea mai mare
din UE. Deci, băncile preferă în cele mai multe
cazuri să vină către stat, să cumpere titluri de
stat, să-şi plaseze banii într-un mod sigur, în loc
să finanţeze economia reală”, a spus şeful
MFP.

El a adăugat, de asemenea, că profitul
băncilor în România (una dintre cele mai
sărace țări de pe continent) este printre cele
mai mari la nivel european, iar creditele
neperformante se mută de multe ori către firme
din grup şi apoi sunt vândute la preţ mult mai
mare decât cel plătit pentru ele.

taxa pe lăcomie
naște isterie

Camera Deputaţilor a aprobat,
miercuri, Legea pensiilor, după ce
deputaţii au admis, în plenul de marţi
un amendament al UDMR, iniţial
respins de Comisia de muncă, care
prevede că cei care suferă de
handicap grav se pot pensiona la
realizarea unei treimi a stagiului
complet de cotizare. Proiectul a fost
votat cu 193 de voturi ”pentru”, unul
”împotrivă” şi 14 abţineri. Patru
deputaţi nu şi-au exercitat dreptul de
a vota. Deputaţii au adoptat în plenul
de marţi un amendament al UDMR,
respins în Comisia pentru muncă care
prevede că persoanele care suferă de
handicap grav se pot pensiona la
realizarea unei treimi din stagiul
complet de cotizare. „Pensionari -
persoana care beneficiază de una din
categoriile de pensii prevăzute de
prezenta lege şi a realizat cel puţin
stagiul minim de cotizare de 15 ani
precum şi persoanele încadrate în
grad de handicap grav care au
realizat o treime din stagiul complet
de cotizare”, prevede amendamentul
adus de UDMR la articolul 3 din
proiectul Legii pensiilor. În forma
adoptată de Comisie, articolul 3 litera
şi arăta astfel: „Pensionari - persoana
care beneficiază de una din
categoriile de pensii prevăzute de
prezenta lege şi a realizat cel puţin
stagiul minim de cotizare de 15 ani,
precum şi nevăzătorii care au realizat
o treime din stagiul complet de
cotizare”. De asemenea, pentru
corelarea cu articolul 3 şi articolul 52
litera a s-a modificat astfel:
„Persoanele care au realizat un stagiu
de cotizare în condiţii de handicap
preexistent calităţii de asigurat
beneficiază de reducerea vârstelor
standard de pensionare prevăzute în
anexa nr. 5, în funcţie de gradul de
handicap, dovedit cu certificat de
încadrare în grad şi tip de handicap,
după cum urmează: a) indiferent de
vârstă, dacă au realizat, în condiţii de
handicap grav, cel puţin o treime din
stagiul complet de cotizare”. Fostul

ministru al Muncii, Lia Olguţa
Vasilescu, a reiterat, în plenul de
marţi, că punctul de pensie se
dublează în perioada mandatului
PSD-ALDE, şi nu după 2021, aşa
cum a fost vehiculat în spaţiul public.
„Ne aflăm în faţa a celui mai
important proiect de lege din anul
2018 care priveşte nu doar peste 5
milioane de pensionari dar şi
generaţiile următoare. Cel mai
important principiu al legii este
contributivitatea, dar s-a urmărit şi
excludera unor inechităţi cum ar fi
pensiile diferite pentru persoanele de
acelaşi sex. Un lucru pe care vreau
să îl subliniez, punctul de pensie se
dublează în interiorul mandatului
nostru, deci nu după 2021 aşa cum s-
a tot repetat în spaţiul public. În 2020,
în inetiorul mandatului nostru, punctul
de pensie va fi de la 1.775 de lei”, a
spus Olguţa Vasilescu, în timpul
dezbaterilor din plenul Camerei
Deputaţilor pe Legea pensiilor.

Comisia pentru muncă a
Camerei Deputaţilor a adoptat,
săptămâna trecută, după o şedinţă de
peste şapte ore, un raport de
admitere cu amendamente pentru
proiectul Legii pensiilor. Au fost 14

voturi “pentru”, cinci “împotrivă” şi o
abţinere.

Printre amendamentele aduse în
comisie se numără reducerea
stagiului minim de cotizare şi în cazul
femeilor care au copii adoptaţi.
„Reducerea vârstei de pensionare
prevăzută la al 1 si 2 se aplica si in
cazul in care nr de copii cuprinde si
copii adoptaţi”, prevede
amendamentul adus articolului 56 din
lege. Un alt amendament important
adoptat de comisia de specialitate se
referă la stagiul de cotizare pentru
românii care vor să îşi cumpere
vechime în muncă pentru a ieşi la
pensie. “Orice persoană care a
realizat stagiul minim de cotizare de
până la 15 ani, dar nu mai puţin de
10 ani se poate asigura în sistemul
public de pensii în baza unui contract
de asigurare socială. În sistemul
public de pensii se poate încheia
contract de asigurare socială şi pentru
perioade de timp de maximum 5 ani
anteriori lunii încheierii contractului, în
care persoana nu a realizat stagiu de
cotizare în sistemul public de pensii”,
prevede articolul adoptat.

Camera Deputaţilor este for
decizional în cazul Legii pensiilor.

Da, pensiile vor creşte!

legea pensiilor a trecut de parlament

Proiectul a fost votat cu 193 de
voturi ”pentru”, unul

”împotrivă” şi 14 abţineri. Patru
deputaţi nu şi-au exercitat

dreptul de a vota.

Majorări de taxe şi noi iMpozite? 
Modificări fiscale la final de an

Este posibil ca o   serie
de majorări de taxe și noi
impozite pentru anul 2019,
să   fie     aprobate joi, cu
câteva zile înainte de finalul
anului, iar reprezentanți ai
mediului de afaceri spun că
ar fi primit informații despre
majorări de taxe și noi
impozite din 2019, care vor fi aprobate tot atunci, fără
consultare și dezbatere publică. Proiectul nu a fost pus în
dezbatere publică. Reprezentanții mediului de afaceri cred
că Ministerul Finanțelor vrea să vină cu aceste modificări
fiscale, chiar pe final de an, deoarece are mari probleme în
elaborarea bugetului pe anul 2019. „Probabil nu sunt în
stare să facă bugetul. E aruncată discuția cu impozitul pe
cifra de afaceri de 5% la companiile care fac distribuție de
energie, care provoacă mare deranj pentru că avem prețuri
reglementate, marjele sunt reglementate. Dacă tu nu
permiți creșterea prețului, pentru ce să mai muncești?”, a
declarat Gabriel Biriș, specialist în fiscalitate. Comunitatea

de afaceri din România se aștepta ca
Guvernul României să sprijine
dezvoltarea companiilor și crearea de
locuri de muncă și nu să impună măsuri
de supraimpozitare. ”Considerăm că
lipsa acută de predictibilitate economică
indusă de măsurile de supraimpozitare
va afecta negativ dezvoltarea
companiilor, planurile de investiții și

implicit, crearea de noi locuri de muncă în România.
Solicităm Guvernului României să renunțe de îndată la
măsurile de supraimpozitare și să nu mute factura
guvernării asupra companiilor înregistrate în România și
asupra angajaților lor”, potrivit președintelui Camerei de
Comerț și Industrie a României, Mihai Daraban.

Potrivit fiscaliștilor, una dintre măsurile care s-ar mai
putea afla în noua OUG ar fi taxarea inversă a TVA la
telefoane, real estate, cereale, pentru că expiră aplicarea
acesteia la finalul anului. Ei sunt de părere că va fi o
prelungire până în 2022, când ar trebui să intre în vigoare
regimul definitiv de TVA.

Veste neașteptată pentru toţi românii 


